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  جلسه:  كار دستور

 گزارش دبيرخانه گياهان بي گلارائه 
  جلسه:  ساعت
 ١٢تا  ١٠

تاريخ جلسه: 
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 شماره جلسه:
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اميني، مهندس سياوش، مهندس احمدي، دكتر پور، دكتر خيري، مهندس كن، دكتر سهرابيها: دكتر سفيدخانمحاضرين جلسه: 
  اخوان روفيگر، دكتر سوري، دكتر كاظمي

دكتر جليلي، دكتر حمزه، مهندس صفوي، دكتر جعفري، دكتر رحماني ، دكتر بنايي، دكتر زارع، دكتر مرادي، مهندس آقايان: 

 بيدارلرد

  
مهندس صفوي، دبيرخانه گياهان بي گل ايران را معرفي كردند، در اين جلسه در ابتدا رياست گروه گياهان بي گل، جناب آقاي 

، در رابطه با مجموعه گياهان بي گل، آمار نمونه هاي هرباريوم، طرح هاي ١٤٠٠سپس گزارش عملكرد اين دبيرخانه در سال 
مراكز تحقيقاتي  ها) در موسسه وها و جلبكتحقيقاتي اجرا شده و در حال اجرا در خصوص گياهان بي گل(گلسنگ ها، خزه

) طرح ملي جمع آوري و شناسايي گياهان بي گل در ١ها را ارائه دادند. طرح هاي در دست اجرا عبارتند از: وابسته در استان
 در مرحله دو طي ساله پنج ملي طرح دو حال به هرباريوم مركزي ايران)، تا -كشور(با هدف غني سازي مجموعه گياهان بي گل

) طرح ملي نگارش فلور گلسنگ هاي ٢شد.  خواهد اجرا سال مدت پنج به امسال از سوم تحقيقاتي طرح و شده اجرا خصوص اين
  توسط سركار خانم دكتر كاظمي از موسسه آغاز شده است.١٤٠٠كشور از مهر ماه 

  
نوشهر و طرح نگارش هاي ايران توسط جناب آقاي دكتر زارع از باغ گياهشناسي همچنين از سال آينده طرح نگارش فلور خزه

  هاي ايران توسط سركار خانم دكتر سهرابي پور از مركز تحقيقات هرمزگان،  آغاز خواهد شد.فلور جلبك
پس از آن سركار خانم دكتر كاظمي در رابطه با اجراي پروژه نگارش فلور گلسنگ هاي ايران فاز اول گزارش كار خود را ارائه 

مجري مسئول بهمراه سه زير پروژه  با همكاري جناب آقاي مهندس صفوي و سركار خانم  دادند، در اين طرح ايشان به عنوان
  تيره از گلسنگ هاي ايران را بعهده دارند. ١٢مهندس سياوش نگارش فلور، 

  
  طرح مليسپس سركار خانم دكتر سهرابي پور از استان هرمزگان، پيشنهاداتي در رابطه با اجراي  

هاي دريايي تفكيك جلبكارائه دادند، و گزارشي درباره  ١٤٠١براي سال  لبكي آبهاي دريايي كشورنگارش فلور خانواده هاي ج
بيان كردند. ضمنا ايشان تاكيد هاي خانواده، جنس و گونه  تاكسون شناسايي شده ايران بر اساس تعداد كل و نيز تعداد استاني

 ١٤٠١ها بمنظور پيشبرد اين پروژه از آغاز سال ها و تامين هزينه بر انجام مطالعات مولكولي همراه با طرح نگارش فلور جلبك
  داشتند.

ها ، شناسي در ايران، تاكسونومي خزهها و خزهبعد از آن جناب آقاي دكتر زارع از باغ گياهشناسي نوشهر، در رابطه با خزه
  هاي ايران گزارشي ارائه دادند.فلور فارسي خزهاي و لزوم تهيه نگارش تاريخچه خزه شناسي در ايران و مقدمه اي بر فلور خزه



 
 

٢ 
 

  
سپس جناب آقاي دكتر جليلي با اشاره به نقش موسسه تحقيقات جنگلها و مراتع در حوزه منابع طبيعي ايران به نكات ذيل 

. در بخش گياهشناسي Ex-sito) حفاظت ٢) شناخت ١اشاره كردند: وظيفه حاكميتي اصلي موسسه در حوزه منابع طبيعي 
تدوين فلور سياست اصلي اين بخش است، ايشان فرمودند تدوين فلور ابتدايي ترين روش شناخت است، اين مبنا و رفرنس است 

هايمان را بر اساس روش هاي استاندارد جهاني، يعني براي كشور كه ما در طبيعت  چه موجودي داريم، وظيفه ما است نوشته
مي تواند همزمان مطالعات مولكولي انجام بدهد، اما تاكسونومي هنوز بر اساس  تدوين فلور منتشر كنيم. اگر كسي بخواهد

هاي مولكولي چندان قابل اعتماد نيستند. درهر صورت بخش گياهشناسي با بخش زيست مورفولوژي حرف اول را ميزند، و بحث
ود، ايشان تاكيد كردند وظيفه اصلي فناوري موسسه بايد همكاري كنند و همزمان پروژه هاي مولكولي هم مي تواند تعريف ش

هاي ايران است. و اين سه گروه هر كدام به طور مجزا ميبايست ها و جلبكها، خزهاين دبيرخانه نگارش فلور فارسي گلسنگ
ت هاي تيپ بايد در هرباريوم مركزي ايران خوب حفاظاستاندارد خودشان را تعريف و از اصطلاحات يكساني استفاده كنند. نمونه

هاي جمع ها است. ايشان پيشنهاد استفاده از تيمها و تقويت هرباريوم مركزي ايران و استانشود، نكته بعدي جمع آوري نمونه
ها را به آقايان دكتر حمزه رياست محترم ها و دانشجويان دكتري را دادند و مسئوليت هماهنگيآوري كننده نمونه، سرباز نخبه

ها و وي رياست محترم گروه گياهان بي گل واگذار كردند. همچنين ذكر كردند، چك ليستبخش گياهشناسي و مهندس صف
ها در ژورنال گياهشناسي چاپ شود و از داوران خارجي استفاده شود، و اگر تعداد ها و جلبكها ، گلسنگمقالات مربوط به خزه

  مقالات بيشتر شد، حتي سكشن براي ژورنال گياهشناسي مطرح كنند.
  

گل همواره ژورنال فعالي بوده است، ما ادامه جناب آقاي دكتر حمزه فرمودند ژورنال گياهشناسي در مورد گياهان گلدار و بيدر 
هاي بالا چاپ هاي با ايمپكتالان تعداد مقالات زيادي از گياهان بي گل داريم، اما همه ترجيح مي دهند مقالاتشان را در ژورنال

شده است، و در اين زمينه همكاران نبايد هيچ گونه نگراني داشته  Scopusد كه مجله در حال حاضر كنند، و ايشان اشاره كردن
  باشند.

  
نهايتا جناب آقاي دكتر جليلي فرمودند كه خودمان بايد از ژورنال گياهشناسي استفاده كنيم تا ايمپكت آن بالا رود، استراتژي 

) موسسه در دنيا داراي ظرفيت رفرنس پيدا ٢سه رفرنس اين مسائل باشد ) موس١من اينست كه چه كارهايي انجام دهيم كه 
  كند. 

ايشان پيشنهاد برگزاري جلسه اي در آينده در بخش گياهشناسي را دادند، بهمراه ساير گياهشناسان مراكز استاني كه همه با 
  ي اين قضيه كار شود. هم مشاركت داشته باشند كه ژورنال گياهشناسي يك ژورنال مطرح در منطقه شود و رو

  
  خانم دكتر سفيدكن:

هايي كه كاملا اطمينان داريد را آغاز كنيد، و در پاسخ به خانم دكتر سهرابي پور در ارتباط با ايشان فرمودند ابتدا نوشتن تيره
هاي مولكولي تغيير ايجاد شود، انجام مطالعات مولكولي فرمودند نبايد وحشت از اين مسئله داشته باشيد كه ممكن است با داده

فقط نوشتن را بايد آغاز كنيد حتي با درصدي از خطا، ايشان همچنين تاكيد بر تسريع ارسال پروپوزال طرح هاي خزه و جلبك 
  به كميته فني موسسه را داشتند و تعيين دستور كار فلورهايي كه بايد منتشر شوند. 
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  آقاي دكتر جعفري:

ات همكاران در گروه گياهان بي گل تشكركردند و به ذكر چند نكته از جهت جلسه راهبردي اشاره كردند: ايشان در ابتدا از زحم
  ) بحث كلاسه بندي نهايي و ترمينولوژي براي گياهان بي گل. ١
نگل، مرتع يا ) ارتباط بخشي كه اين دبيرخانه يا اين نوع مطالعات با ساير بخش ها دارد، چه از نظر ارتباط با گياهان گلدار، ج٢

  زيست فناوري، بنظر مي رسد ضرورت ارتباط و چگونگي جذب همكاري مورد توجه قرار بگيرد و بصورت مدون ارائه دهند.
)اهميت و اولويت گياهان بي گل و مناطقي كه مي تواند مورد مطالعه قرار گيرد، ضرورت و ساير كاربردها علاوه بر دانش محور ٣

  بودن آنها.
هاي هاي موجود ما با مباني داده پردازي در سطح جهاني بيشتر ارتباط برقرار كنيم و از دادهها: علاوه بر دادهداده ) ايجاد بانك٤

ها در ايران هست يعني شناسايي افراد و مطالعات و انتشاراتي كه انجام دادند، اين موجود استفاده كنيم، بخشي از بانك داده
  رتباطات كه نتايج كارها به مجامع علمي ارائه دهند.  مسئله خيلي كمك مي كند به مسير ا

  
  آقاي دكتر رحماني:

  ايشان با توجه به گستردگي طرح ها به ذكر دو نكته تاكيد كردند:
  هاي كشور در تدوين فلور گياهان بي گل.ها، در واقع استفاده از پتانسل ساير دستگاهارتباط با دانشگاه )١
اين بحث با توجه به جديد بودن براي مردم و حتي شايد براي خيلي از كارشناسان  انتشارات و تبليغات اين موضوع، )٢

موسسه شناخته شده نيست، و بيشتر مي توان بحث گياهان بي گل را از طريق صدا و سيما و حتي مجلات ترويجي 
 معرفي و به افراد و حتي كارشناسان شناساند.

  
  آقاي دكتر بنايي: 

هايي كه با اهميت هستند و از لحاظ ريختي قابل مطالعه هاي مولكولي پرهزينه است، لذا ابتدا گونهوژهايشان اظهار داشتند كه پر
  نيستند و داراي ابهامات است صرفا مطالعات مولكولي انجام شود. 

  
  آقاي مهندس صفوي:

اينكه چهارچوب بهتري در اين ايشان عنوان كردند كه ما سعي خواهيم كرد، تمام صحبت هايي كه همه اساتيد فرمودند، براي 
دبيرخانه داشته باشيم و كارها را بهتر هدايت كنيم، مدنظر قرار دهيم و از اين به بعد هم منتظر توصيه ها و نصايح شما هستيم، 

  تا كارها آنطوريكه كه مناسب و شايسته موسسه هست، انجام شود.
  

  جمع بندي و خاتمه يافت: جليلي جناب آقاي دكترنهايتا جلسه با تاكيد به نكات ذيل توسط 
 و تعريف استاندارد يكسان در هر بخش بطور مجزا.و جديت در تدوين طرح نگارش فلور سرعت  )١
 برنامه ريزي براي جمع آوري نمونه ها در هر سه بخش. )٢
 توجه به ژورنال گياهشناسي. )٣
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